
UDSATTERÅDSMØDE 

 
 
 
 
 
 
 

 

Mødedato: 24.8.22 Mødetidspunkt: 16-18 Sted: Frivilligcenteret i Sund- 
hedshuset 

Deltagere: 
 

Medlemmer: Bjarne Dahlmann, Bente 
Hedemann, Bo Lundgreen, Søren Johansen, 
Søren Thor- sen, Preben Lærche, Karina 
Baastrup. 

Forvaltningen: Henriette Korf Graversen, Anne-
Mette Honoré Grauslund 

 
Afbud: Pia Lindegaard Nielsen, Kristine Ussing 
Petersen, Jacob Busk Hansen, Søren Thorsen 

 

Dagsorden 

1. Opfølgning på sidste møde 
 

Ingen bemærkninger 
 

Bilag 1: Referat fra sidste møde 
 

2. Godkendelse af dagsorden 

Godkendt 
 

3. Oplæg fra Rusmiddelcenteret v. Majbritt Grundvad (60min) 
 

Oplæg v. Majbritt Grundvad, konstitueret afdelingsleder af Rusmiddelcenteret: 
- Status 
- Introduktion til området 
- Behandlingsgaranti; hvad kan man forvente? 
- Indsats/behandling; hvad kan man forvente? 
- Hvordan er fokus på unge og familie/pårørendeinddragelse 

Drøftelse: 
- Hvordan griber vi borgernes fortællinger an? Den fælles indsats ift. borger. 
- Hvor ser I vi kan byde ind som væresteder mm.? 

 
Drøftelsens hovedpointer/beslutning: Det er vigtigt, at medarbejderne på de forskellige væreste- 
der, i organisationerne og tilhørende indsatser, samt tilbud i kommunen, er i kontinuerlig tæt dia- 
log med hinanden, så borgerne får den - samlet set - bedst mulige hjælp. Den tværgående brobyg- 
ning mellem forskellige indsatser er vigtig. Dels for det enkelte menneske, som er i en udsat posi- 
tion, og dels for medarbejderne, fordi samarbejde og kendskab til hinanden kan være med til at 
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imødegå borgernes til tider negative fortællinger om andre tilbud (se yderligere og uddybende un- 
der referat fra den videre drøftelse nedenfor) 

 
Udsatterådets input til en sammenhængende rusmiddelindsats: 

 
• Udsatterådets perspektiv: Hvad kan bidrage til en mere sammenhængende rus- 

middelindsats? 
• Kan vi gøre noget smartere? 
• Hvilke samarbejder mener I skal styrkes – og hvordan? 

Drøftelsens hovedpointer: Udsatterådet understreger vigtigheden af en sammenhængende ind- 
sats. Herunder nævnes betydningen af, at aktører med relation til rusmiddelindsatsen samarbej- 
der tæt i hverdagen, og at alle involverede gør en indsats for at lære hinanden at kende. Uformelle 
møder og besøg hos hinanden pointeres i den sammenhæng som et vigtigt redskab, der bør priori- 
teres. Det er ligeledes et vigtigt opmærksomhedspunkt, at alle har fokus på at italesætte øvrige 
indsatser i positive vendinger, så negative fortællinger blandt borgerne korrigeres, og så det und- 
gås, at en generelt negativ stemning overfor noget eller nogen understøttes. I tillæg hertil er det 
betydningsfuldt at de gode historier fremhæves og deles. 

 
4. Landspanelmøde for lokale udsatteråd – drøftelse Rådets fire anbefalinger 

D. 3. juni deltog Udsatterådets forpersoner i Rådet for Socialt Udsatte årets første Landspanel- 
møde. 

 
Formålet med dagen var at få kendskab til Rådets arbejde, høre oplæg med inspiration til gode ar- 
bejdsformer, samarbejde og til at opnå politisk indflydelse lokalt samt at erfaringsudveksle med 
andre lokale Udsatteråd. Rådet kom bl.a. med fire anbefalinger til rådsarbejdet, som Udsatterådet 
vil drøfte på dette møde (jf. referat fra sidste rådsmøde). 

 
- Hvordan kan I bruge råd og anbefalinger lokalt? 
- Giver anbefalingerne anledning til ændringer i Udsatterådets praksis? 

 
Bilag 2: samlede gode råd til rådsarbejdet 
Bilag 3: slides fra landspanelmødet d. 3.6.22 
Bilag 4: visuelt referat fra landspanelmødet d. 3.6.22 

 
Drøftelsens hovedpointer: Bjarne gennemgik ”Bilag 3: slides fra landspanelmødet d. 3.6.22”. Råd 
og anbefalinger der fremhæves (til lokal anvendelse): At tænke i fællesskaber som basis for at 
skabe positive forandringer. At tage udgangspunkt i det enkelte og individuelle menneske. At løs- 
ningerne kræver inddragelse af civilsamfundet. 

Ovennævnte affødte en drøftelse af Udsatterådets grundlæggende konstituering. Rådet kan ople- 
ves fagligt ”tungt”, og spørgsmålet om hvorvidt det bør sammensættes på en måde, så flere med- 
lemmer har personlige erfaringer med eks. misbrug bringes op. Drøftelsen munder ud i følgende 
opsummering: Med rådets sammensætning søges en balance. Rådet skal være den stærkest mu- 
lige stemme, og det bedst mulige talerør i forskellige - også fagligt tungere - sammenhænge. Det 
tilføjes, at det er meget forskelligt, hvordan udsatteråd i kommunerne er sammensat. 

 
Beslutning: Der ændres ikke på Udsatterådets konstituering. 
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5. Opfølgning på dialogmøde med Senior og Socialudvalget 
 

Emner for dialogmøde var: 
 

- Housing First 
- Alternative boformer 
- Tandpleje for mennesker i udsatte positioner 
- En sammenhængende Rusmiddelindsats 
- DM i Ombold 

Bilag 5: Referat (udkast – mangler godkendelse) 
 
 

Drøftelsens hovedpointer: Det er altafgørende, at der sættes et godt samarbejde op omkring Hou- 
sing First. Bl.a. skal boligforeningerne have de rette informationer om borgerne og til rette tid. Eks. 
er det en vigtig information at få, hvis der er en særlig måde, det er fordelagtigt at kommunikere 
med en borger, så konflikter undgås og den gode start sikres. 

 
6. 2. møde i fagprofessionelt ledernetværk vedr. Inkluderende Fællesskaber og fore- 

byggelse af Udsathed 
 

Det fagprofessionelle lederværkets første udviklingsmål er en tværgående indsats, der skal ned- 
bringe af antal af borger på forsorgshjem. 

 
Det fagprofessionelle ledernetværk har nedsat en arbejdsgruppe, der skal samle et ”Housing First 
Landkort”, som skal give et overblik over tværgående indsatser for mennesker i (risiko for) hjem- 
løshed – og indblik i hvem man kan gå til med hvad og hvornår. Overblikket skal desuden synlig- 
gøre, hvor der er huller eller overlap i indsatser. 

Bilag 6: Skabelonen til input til Landkortet er vedhæftet. Udsatterådets medlemmer må meget 
gerne udfylde en skabelon med input fra jeres områder, hvis det er relevant. Send input til pia.l.ni- 
elsen@fredericia.dk senest d. 29. august. 

 
Den 30. august holder det fagprofessionelle ledernetværk holder 3. møde. På mødet skal der ned- 
sættes et fagprofessionelt medarbejdernetværk, der skal kunne handle hurtigt og fleksibelt på 
tværs af kommunens afdelinger og civilsamfund ved behov. Medarbejdernetværket skal navigere 
efter Housing First Landkortet. Oplægget er, at den nye boligsocialerådgiver skal være tovholder 
på medarbejdernetværket. 

Bilag 7: Giver et indblik i den vejledende procesplan, som det fagprofessionelle ledernetværk ar- 
bejder ud fra i forhold til en vellykket implementering af Housing First som tilgang 

 
- Er der opmærksomhedspunkter som Udsatterådet ønsker, at Bjarne Dahlmann skal tage 

med til det fagprofessionelle ledernetværk? 
 

Drøftelsens hovedpointer: Det er vigtigt, at boligorganisationerne ved, hvem i kommunen de skal 
kontakte vedr. en ny borger til Housing First. Det er essentielt, at der for boligorganisationerne er 
en direkte kommunikationsvej ind i kommunen, så de ikke sendes rundt i systemet, og der derved 

mailto:pia.l.nielsen@fredericia.dk
mailto:pia.l.nielsen@fredericia.dk
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går for lang tid, inden man får kontakt til rette medarbejder. Sagsbehandlingen bør forløbe, så 
man undgår eks. udsættelse af borgere, på baggrund af at der bliver for lang kommunikationstid. 
Én indgang (via Lotte?) ønskes! Fortroligheden skal bevares vedr. udsatte borgere, men det er en 
fordel, hvis man som boligorganisation kan ”klæde” eks. viceværterne på til at tage godt imod de 
borgere, der visiteres via Housing First. 

 
Beslutning: ”Housing First Landkort” skal udtænkes sammen med boligorganisationerne. 

 
7. Status fra Hellestedet 

- Forskønnelsesprojekt 
- Overvågning 
- Oplevelse af stigende organiseret kriminalitet. Opfordring til at hændelserne bliver politi- 

anmeldt; det kan ske anonymt. 
 

Kommentarer til status: Forskønnelsesprojektet munder ud i, at der bliver sat hæk omkring Helle- 
stedet, parasoller og plantekasser sættes op. Vedr. overvågning: en ansøgning er under udarbej- 
delse. Det er tanken, at kameraerne skal sættes op, så de peger væk fra Hellestedet. På den måde 
sikres det, at man kan se, hvem der kommer ind og ud, men samtidig at brugerne ikke overvåges, 
mens de opholder sig på Hellestedet. Oplevelse af stigende organiseret kriminalitet: Det er vigtigt 
at opfordre brugerne af eks. Hellestedet til at snakke med Thorbjørn fra politiet, hvis de oplever 
kriminelle handlinger. Alle kan anmelde anonymt, også boligorganisationer. Dette gælder eks. når 
viceværterne oplever en uhensigtsmæssig adfærd. Konkrete hændelser kan anmeldes anonymt. 

8. Udsatteuge/ Korshærsdage i uge 41. Tema: Hjem til hjemløse v. arbejdsgruppe 
 

Formål med ugen: 
Oplysningsuge, hvor Kirkens Korshær, Kirken og Udsatterådet fortæller om deres arbejde. 

 
Kommentarer: Der er planer om opsætning af et træ på rådhuset, hvorpå refleksioner over hvad et 
hjem er, påsættes. På rådhuset tændes lys for udsatte mennesker. Om torsdagen d. 13/10 er der 
åbent hus på værestederne kl. 15.30-16.30, og bagefter pizza i sundhedshuset 17.30-19.00. Deref- 
ter er der foredrag om Housing First ved Henriette og borgere. 

Beslutning: Henriette Korf Graversen deltager med 10 minutters oplæg torsdag d. 13/10. 
 
 

9. Aktivitetsplan v. Kristine Ussing Petersen 

Punktet udgår, da der er afbud fra Kristine 

 
10. Nyt fra Forvaltningen v. Henriette Korf Graversen 

- Tilbagemelding fra Senior- og Socialudvalgets møde d. 23.8.22 

- Opfølgning på punkt vedr. Ombold (jf. referat d. 9.6.22) 
 

Fredericia Kommune har takket nej til at være vært for DM i Ombold i 2024. Begrundelsen 
er, at vi skulle sige ja senest d. 1. september. Vi har brug for at komme på den anden side 
af budgetforhandlingerne inden, vi kan tage stilling. 
Kommunen skal stille en finansieret underskudsgaranti. I den forbindelse skal vi fremlægge 
finansieringsplan og evt. positive tilsagn fra sponsorer. 
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- Tilbagemelding fra skolerne ift. oplæg fra Ombold i forbindelse med Åbne Jyske Mester- 
skaber 

 
Kommentarer: Fredericia Kommune har med øjeblikkelig varsel opsagt sit medlemskab af Lands- 

foreningen for væresteder, men med en realistisk og fornuftig overgangsperiode, så engagemen- 

tet langsomt ebber ud. 

Ombold: Vi kan ikke være vært ved Ombold i 2024, grundet de kommende økonomiske budgetfor- 

handlinger. 

Der er ikke meldt tilbage fra skolerne ift. oplæg fra Ombold i forbindelse med Åbne Jyske Mester- 
skaber. 

 
11. Evt. 

Den nylige beslutning om at lukke Akademiet drøftes: Det er Udsatterådets holdning, at det er den 

rigtige beslutning, når udgangspunktet er, at der skal spares. Håbet er, at man kan sluse brugerne 

over i andre og eksisterende tilbud, hvilket der fremadrettet bør være bevågenhed på sker. 


